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خیلــی ضربتــی مــی روم ســراغ نکاتــم 
درباره موضوع کارخانــه نوآوری و خبر 
تعطیلــی احتمالــی آن. بــا ایــن توضیــح خیلی 
روشــن که اگــر همیــن کارنــگ را از شــماره یک 
دنبــال کــرده باشــید، می بینیــد کــه بــرای مــن 
 )Innovation Location( »جاومکان نوآوری«
یکی از عناصر تاثیرگذار اکوسیستم های نوآور 
و اســتارتاپی محســوب می شــوند و مــدام بــا 
همکارانم درباره آن ها نوشته ایم 
و از نقش تاثیرگذارشان گفته ایم. 
پس من ضــرورت حیــات و ادامه 
کار فضاهایــی چــون کارخانــه 
اینکــه  از  فــارغ  را  نــوآوری 
آدرس شان کجا باشــد یا مالک و 
کارگزارشــان چــه کســی باشــد 
خیلــی خیلی مهــم می دانــم. اما 
ایــن چنــد نکتــه را هــم نبایــد در 
ماجرای کارخانه نوآوری آزادی از 

نظر دور داشت.

 اول و قبــل از هــر چیــزی باید قــدردان 
آقای »علی اکبر علیزاده« و خانواده اش 
و دیگر سهامداران آما بود که یک فضای بزرگ 
را تقریباً در وسط تهران در اختیار استارتاپی ها 
گذاشتند. این روزها استوری ها و خبرها و حتی 
بیانیه ها را که می خوانم، بسیاری اینگونه اند که 
گویــی ایــن خانــواده و ایــن شــرکت صنعتــی 
می خواهــد بــه زور خانه اســتارتاپ ها را بر ســر 
آن ها خراب کند. اینکه مدام بازگو کنیم که یک 
خرابــه را اجــاره کردیــم و حــالا کــه آبــاد شــده 
می خواهنــد آن را از مــا بگیرنــد، دور از انصــاف 
است. شخصی ملکش را با یک شرایطی که با 
چشــم غیرمســلح بــه خوبی دیــده می شــده با 

تخفیف های ویژه اجاره داده و منت گذاشتن بر 
سر او که خرابه را آباد کردیم کار درستی نیست. 
اکوسیستم درهرصورت و با هر نتیجه ای که رقم 
بخــورد بایــد قــدردان ایــن اقــدام کارخانــه 
الکترودسازی آما و خاندان علیزاده باشد و البته 
»ســعید رحمانی« که فارغ از منافع اقتصادی 
ســرآوا و اســتارتاپ هایش، تلاشــش بــرای 
راه انــدازی ایــن فضــا درنهایــت یــک حرکــت 

اکوسیستمی ارزنده و تحسین برانگیز بود.

 مــن یکــی از منتقــدان بــاز شــدن پای 
دولتی هــا بــه اکوسیســتم اســتارتاپی 
بوده ام. راستش الان هم نظرم چندان تغییری 
نکرده. اما از همــان ابتدا هم کــه مخالف بودم 
بــاور داشــتم کــه دولــت بــه هــر حــال یکــی از 
بازیگران اکوسیستم های نوآوری در همه جای 
دنیاســت و نمی شــود نادیــده اش گرفــت. امــا 
خــب، همــه مــا می دانیــم کــه نادیــده نگرفتن 
دولت با شراکت با دولت دو مقوله جداست. 

 البته که حضور دولت به خودی خود در 
یک فضای نوآوری چیز بدی نیست و در 
بســیاری از نمونه هایــی کــه ایــن روزهــا کارخانه 
نوآوری آزادی را با آنها مقایسه می کنند، دولت 
خیلی هــم بازیگر موثری بوده اســت. مثــلاً نگاه 
کنید به حمایت های امانوئل مکرون و دولتش از 
»استیشن اف پاریس« و مدیر جوان آن »رکسانا 
وزرا«. اما می دانیم درباره همه دولت ها نمی توان 
تا این اندازه خوش بین بود. حالا چرا این موضوع 
را وسط کشیدم؟ کارخانه نوآوری آزادی از روز اول 
قرار بوده کارخانه نوآوری هم آوا باشد با مالکیت 

سرآوا.
ادامه در صفحه 5

INTROسرآغاز

 چهار نکته که باید در ماجرای کارخانه نوآوری ببینیم
و بدانیم و البته از آن ها درس بگیریم 

خطر بازگشت به تنظیمات کارخانه

در نشست کانون کارآفرینی استان تهران مطرح شد

 رابطه محیط زیست و کارآفرینی
چگونه باید باشد؟

هشــتمین نشســت تخصصی کانون کارآفرینی اســتان 
تهران با عنــوان »کارآفرینی و محیط زیســت« با حضور 
متخصصیــن این حــوزه برگــزار شــد. رابطــه کارآفرینی و 
محیــط زیســت،  کارآفرینــی در حــوزه محیــط زیســت،  
آســیب هایی که توســعه کار به محیط زیســت می زند یا 
امکاناتــی کــه محیط زیســت بــرای ایجــاد کار در اختیار 
انسان قرار می دهد ازجمله مسائلی است که می توان در 
رابطه با کارآفرینی و محیط زیست مورد بررسی قرار داد.
در نشســت اخیر کانــون کارآفرینی اســتان تهــران که با 
حضــور »اطهــره نــژادی«، پژوهشــگر حــوزه برنامه ریزی 
محیــط زیســت و عضــو هیئت مدیــره خانــه فرهنــگ 
و توســعه پایــدار؛ »حمیدرضــا پناهنــده«، مؤســس و 

مدیرعامــل شــرکت پنــدار پلیمــر پیشــرو؛ 
رئیــس  و  مؤســس  گلــزاری«،  »ابوعلــی 
هیئت مدیره شرکت خاک، آب، انرژی زربین؛ 
»ســید توحیــد صدرنــژاد«، رئیــس اتحادیه 
صنایــع بازیافت ایــران و عضــو هیئت مدیره 
و دبیــر خانه صنعت، معــدن و تجارت تهران 
برگزار شــد، مســائل مربــوط بــه کارآفرینی و 

محیط زیست بررسی شد.

 کارآفرینــی و محیــط زیســت از 
نگاه های گوناگون

به گفتــه اطهره نــژادی، دو نــگاه در خصــوص کارآفرینی 
و محیــط زیســت وجــود دارد؛ یــک نگاه بــه ایــن رویکرد 
اشــاره دارد کــه هرچــه تعــداد کســب وکارها بیشــتر 
می شــود محیط زیســت بیشــتر آســیب می بینــد. نگاه 
دوم البتــه کامــلاً برعکــس این رویکــرد اســت و می گوید 
با توســعه کســب وکارها آســیب کمتری متوجــه محیط 
زیســت خواهد بود. البتــه رویکــردی هم وجــود دارد که 
کسب وکارها با درآمد بالا میزان آسیب کمتری به محیط 

زیست وارد می کنند.
او در ادامه تأکیــد کرد: »بایــد به این نکته توجه داشــت 
که برای رسیدن به کارآفرینی سبز و پایدار به کارآفرینان 

اجازه دهیم تا به عنوان کنشگرانی فعال در عرصه محیط 
زیســت و کارآفرینی ظاهر شــوند. از طرف دیگــر اگر قرار 
باشــد ســازمان های حفظ محیط زیســت تصمیم گیری 
دقیقی درباره این موضوع نداشته باشند، کسب وکارهای 
ما دچــار انفعــال خواهند شــد. بایــد رابطــه کارآفرینی و 
محیط زیســت را به صــورت موضوعــی پویا ببینیــم زیرا 
متغیرهــای زیــادی از هــر دو ســو بــر یکدیگــر تأثیرگــذار 

هستند.«

 دولت هــا به خاطــر منافع خود بــه محیط 
زیست آسیب می زنند

رئیــس هیئت مدیــره  و  گلــزاری، مؤســس  ابوعلــی 
شــرکت خــاک، آب، انــرژی زربیــن، از دیگــر 
ســخنرانان ایــن نشســت بــود. او مدت ها در 
حــوزه مدیریــت پســماند تحقیــق و مطالعــه 
داشــته و با چالش هــای ایــن حوزه بــه خوبی 
آشناســت. او در ادامه نشســت با اشــاره به 
رابطه کســب  وکارها و محیط زیســت گفت: 
»برخــی از کســب وکارها گمــان می کننــد اگر 
محیط زیست را رعایت کنند کسب وکارشان 

دچار زیان خواهد شد.«
گلــزاری در ادامــه در خصــوص نقــش دولت 
در مقابــل محیط زیســت گفــت: »بــه اصلاحیــه قانون 
پسماند در کشورهای مختلف توجه کردم و دستاورد این 
تحقیق نشــان دهنده این موضوع بود کــه همه دولت ها 
به خاطر منافع خود به محیط زیســت آســیب می زنند؛ 
بــه همیــن خاطــر قدرت هــای مردمــی و ان جی او هــای 
محیط زیســتی می تواننــد فشــارهای اجتماعــی مثبتی 
در راستای حفظ محیط زیست به دولت ها وارد کنند.«

او در ادامــه به مســئله آمــوزش در حوزه محیط زیســت 
اشــاره کــرد و گفــت: »آمــوزش نیــاز اصلــی مــا در حــوزه 
محیط زیست است، زیرا هم اکنون در بحران های محیط 
زیســتی رتبه اول را داریــم و این معضل جز بــا آموزش و 

فرهنگ سازی حل نخواهد شد.«
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انتشار نسخه جدید صاپ
 نسخه جدید اپلیکیشن صاپ 
بانــک صــادرات، بــا ویژگی هایــی ماننــد 
خدمات تکمیلی چک، جمــع آوری وجوه 
صندوق هــای قرض الحســنه مجــاز و ... 

منتشر شد.

 افزایش ۹درصدی ترافیک 
مرسولات

مدیرعامــل شــرکت ملــی پســت بــا بیان 
اینکه پیش بینی افزایش ترافیک در سال 
جاری ۱۲ درصد بوده، از تحقق ۹ درصدی 

ترافیک در هفت ماهه امسال خبر داد.

خداحافظی کاشی از سداد
»محمد حســین کاشــی« پــس 
از گذشــت نزدیک به دو ســال از ســمت 
مدیرعاملی شــرکت ســداد خداحافظی 

کرد.

رونمایی از توبانک جدید
نسخه جدید اپلیکیشن توبانک 
رونمایــی شــد. در ایــن نســخه امکاناتــی 
مانند افتتاح حساب، احراز هویت آنلاین، 
صدور ســفته الکترونیک، خرید بلیت و 

بیمه در دسترس است.

»عیسی زارع  پور«، در حاشیه همایش ملی نسل پنجم 
 )5G( ارتباطات، دلیل عدم توسعه نسل پنجم اینترنت
را مشــکلاتی در تأمین امکانات بــرای اپراتورها معرفی 
کــرد. وزیــر ارتباطــات دربــاره اینترنــت نســل پنجم در 
کشور، در حاشیه همایش ملی نســل پنجم ارتباطات 
توضیح داد: »در حال حاضر بیش از ۹۰ درصد از کشور 
در نقاط شهری تحت پوشش نسل چهارم و چهارونیم 
هستند و در روستاها هم نزدیک به ۹۳ درصد به نسل 

سوم و چهارم اینترنت دسترسی دارند.« 
زارع پور در میان صحبت هایش خاطرنشــان کرد: »دو 

الــی ســه محــدوده فرکانســی وجــود دارد کــه فرکانس 
طلایی برای نسل پنجم محسوب می شــوند و در حال 
حاضر در آستانه واگذاری یکی از آنها )۳۸۰۰_۳۷۰۰( 
بــه اپراتورهــا هســتیم کــه بــه زودی اعــلام عمومــی 

می شود.«

 نسل پنجم اینترنت آن طور که باید پیش 
نرفت

نســل پنجــم امــا متناســب بــا چیــزی کــه باید باشــد، 
پیش نرفتــه و دلایل مختلفــی هم دارد که یکــی از آنها 

تأمین تجهیزات برای اپراتورهاست که کمی با مشکل 
رو به رو بوده اســت. زارع پور ضمن بیان این مســئله در 
ادامه افزود: »از ســوی دیگر مدل اقتصادی شــبکه به 
صورتی نیست که اپراتور تمایل به سرمایه گذاری روی 
آن داشــته باشــد. همچنیــن زیرســاخت کشــور بــرای 
اســتفاده از نســل پنجــم آمــاده نبــود و بی تی اس هــای 
نسل پنجم حتماً باید از طریق فیبر نوری متصل شوند 
و شبکه فیبر نوری در شهرها کامل نیست. ان شاءالله 
با اجــرای پروژه فیبــر نوری برای نســل پنجم هــم آماده 

خواهیم شد.«

زارع پور درباره دلیل عدم توسعه 
نسل پنجم اینترنت عنوان کرد

مشکل، تأمین 
امکانات برای 
اپراتورهاست

دبیر شورای عالی فضای مجازی در رویداد ملی هفته ایران دیجیتال

هوشمندسازی اولویت اصلی است
آقامیری، دبیر شــورای عالی فضای مجــازی در اولین روز 
رویــداد هفته ایــران دیجیتــال، که توســط گــروه علمی_
تحلیلی طیف برگزار شد، از مشــکلات حوزه ICT گفت. 
به گفتــه محمدامیــن آقامیــری، تعدد مــوارد اشــکال در 
ایــن حــوزه و ورود نهادهای متعــدد بــرای حل ایــن موارد 
نشــان از اشــکال در طراحی سیســتم فنــاوری اطلاعات 
و ارتباطــات کشــور دارد. او در خــلال صحبت هایــش بــه 
پایین بودن تعرفه ها اشــاره کــرد و در این زمینــه حق را به 
اپراتورهــا داد. در ادامــه نیــز بــه بحــث هوشمندســازی و 
اهمیت آن در حوزه های مختلف اشاره کرد و بیان  داشت 
که هوشمندسازی در حوزه های مختلف می تواند باعث 

صرفه جویی در منابع کشور شود.

 شــبکه ملــی اطلاعــات دیگــر یــک جعبه 
سیاه نخواهد بود

آقامیری در ابتدای ســخنرانی خــود در رویداد ملی هفته 
ایران دیجیتال گفت: »موضوعاتی که برای یافتن راه حل 
آنها تلاش می کنیم، یکی شــبکه ملی اطلاعات است که 
از حدود هشــت ســال پیــش مطــرح شــده و در دوره های 
مختلف گزارش های مختلفی درباره آن داده شده است. 
شــبکه ملــی اطلاعــات بــرای بیشــتر مــردم و حتــی برای 

بسیاری از متخصصان مانند یک جعبه سیاه است.«

 در سیستم ICT مشکلاتی وجود دارد
آقامیــری در ادامه و با اشــاره به مشــکلات متعــدد حوزه 
فناوری اطلاعــات و ارتباطات بیان کــرد: »اگر موضوعات 
و مشکلات موجود در حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات 

کشور در بخش های مختلفی چون تعرفه، ترافیک شبکه 
ثابت یا ســیار، اختلال در پلتفرم های خارجــی و داخلی، 
کیفیت و اختلال در شــبکه و غیره است که هر از چندی 
مطرح می شود، این تعدد مشکلات از نگاه سیستماتیک 

روشن کننده وجود مشکل در کل سیستم است.«
آقامیــری مطــرح کــرد: »طبــق تحقیقــات انجام شــده در 
صنعت و بــه گفتــه متخصصــان، حجــم زیــاد موردها و 
مشکلات متعدد پیش آمده در سیستم نشان دهنده بروز 
یک مشــکل در طراحی سیستم اســت؛ اگر این موضوع 
اصلاح شــود مشــکلات مجموعه بــه صــورت روتین حل 

خواهد شد.«

 متولی هوشمندســازی از نهادهــای نوآور 
باشد

آقامیــری در ادامــه دربــاره هوشمندســازی گفــت: 
»هوشمندسازی در حوزه های مختلف از اولویت های ما 
محسوب می  شود که در سند توسعه تحول دیجیتال هم 
به این موضوع اشاره شده است. همیشه در بحث متولی 
بودن هوشمندسازی مشکلاتی وجود دارد مبنی بر اینکه 
آیا یک نهاد ســنتی می تواند متولی این حوزه باشــد؟ در 
حالی که باید متولی هوشمندســازی از نهادهــای نوآور و 

مسلط بر حوزه ICT باشد.«
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ایده ناتمام کارخانه نوآوری آزادی

GUEST NOTEیادداشت مهمان

با توجه به استقرار ۳ ساله در محل کارخانه نوآوری 
آزادی و مشــاور طرح توسعه شــرکت هم آوا در آن 
مقطع و همین طور مشــاور کســب وکار برای یکی 
از ســوله های کارخانه قبل از احــداث و با توجه به 
اتمــام زمان قــرارداد بــا مالــک ملک )شــرکت آما( 
نکاتی که به عنوان مشــاهدات، تجربه و با تلاش 
جهت حفظ اســرار ذینفعان، می توانم بازگو کنم 

به شرح زیر است:
ایده اولیه این طرح در سال های ۹5، ۹6 توسط آقای 
»ســعید رحمانی« مطرح و بــه دنبــال آن اجرایی 
شد. این ایده بســیار جذاب و نوآورانه  بود و در آن 
ســال ها هنوز چنین فضای منســجم و متمرکزی 
برای استقرار اســتارتاپ ها وجود نداشت و حتی 
پیشــوند کارخانه که متأثــر از ماهیت قبلی ملک 
که کارخانــه  تولیــدی بــود و بعدها مورد اســتفاده 
ســایر فضاها قــرار گرفــت نیــز نشــان از خلاقیت 
ایشان داشــت. کارخانه ای که قبلاً تولید الکترود 
داشــت و قــرار بــود کارخانــه فکــر و 
ایــده شــود و کســب وکارهای نوآور 
از دل آن بیــرون بیاینــد. البتــه لازم 
به ذکر اســت کــه ایــن ایــده در دنیا 
نیز به عنوان کســب وکاری سودآور 
شــناخته نمی شــود و ارزش افزوده 
آن تکمیــل زنجیره نــوآوری و ایجاد 
شبکه و هم افزایی تیم های مستقر 

است.
مذاکرات آقای رحمانــی منتهی به 
قرارداد اجاره 5 ساله تا پایان اسفند 
۱4۰۱، با نرخ ثابت اجاره برای کارخانه ای متروک و 
بلااستفاده، برای هر دو طرف برد محسوب می شد. 
این کارخانه به دلیل قوانین شهرداری مبنی بر لزوم 
خروج کارخانه های تولیدی تا شعاعی مشخص از 
شهر، سال ها بدون اســتفاده رها شده بود. اینکه 
چرا خریداری نشد، احتمالاً به شرایط اقتصادی 
آن دوره و تمایل به سرمایه گذاری در حوزه نوآوری 
با احتمال رشد بالاتر نسبت املاک، ارتباط دارد. 
هر چند بــا شــرایط امــروز اقتصاد کشــور و رشــد 
افســار گســیخته تورم خصوصاً تورم مسکن، به 

نظر تصمیمی اشتباه بود.    
در ادامه به دلیل بروز مشکلات برای آقای رحمانی 
و خروج ایشان از کشور، اجرای ایده های ایشان به 
شکلی که باید انجام نشد و کارخانه نوآوری آزادی 
عملاً به بنگاه املاک جهت اخذ اجاره تبدیل شد 
و اهمیتی به سینرژی تیم های مستقر داده نشد 
و ملاک اصلی اجاره ســریع تر و ایجــاد حداکثری 
درآمد و ارائه حداقلی خدمات بود. طرح هایی هم 
که برای توســعه فضا و رشــد کســب وکار از طریق 
همکاری با نهادهای بزرگ مطرح و پیگیری شد، به 

نتیجه دلخواه نرسید.
همــکاری بــا پــارک پردیــس بــر اســاس تصمیــم 
استراتژیک )احتمالاً رفع برخی مشکلات ایجاد 
شده برای سرآوا و استفاده از تسهیلات معاونت 
علمی( وضعیــت مدیریــت کارخانــه را پیچیده و 
عملاً قفل کرد. دستاورد این همکاری هم باز شدن 
پای دولتی ها از نمایندگان مجلس و وزرا تا افتتاح 

چندباره کارخانه توســط رئیس جمهور وقت بود 
و کارخانه نــوآوری آزادی تبدیل بــه نمادی جهت 

نمایش و شوآف نوآوری کشور شد. 
هر یک از ۱۰ ســوله مســتقر در کارخانه قراردادی 
مجزا با شــرکت هــم آوا منعقــد کردند و دو ســوله 
از ایــن ۱۰ ســوله نیــز طــی مشــارکت بــا پــارک بــه 
ایشــان واگذار شــد و همچنیــن پــارک از مجموع 
اجاره ها نیز درصدی اخذ می کرد و از محل شــارژ 
نیــز هزینــه حقــوق حراســت و آب و بــرق پــارک 
پرداخت می شد. تا جایی که اطلاع دارم، سوله ها 
از تســهیلات مالی معاونــت و صندوق بــه عنوان 
وام کم بهره و یا بلاعوض استفاده کردند؛ هر چند 
اغلب شــرکت های کوچک مســتقر نتوانســتند 
از تســهیلاتی نظیــر معافیــت مالیاتــی و بیمه ای 
بهره ای ببرنــد. کارخانــه خصوصاً بخــش مربوط 
به شــرکت هم آوا مشــکلات زیرســاختی فراوانی 
داشــت، نظیر قطعــی مــداوم برق بــه دلیــل عدم 
پرداخت قبوض، مشکلات سیستم سرمایشی و 
گرمایشی و استدلال مدیریت عموماً عدم توجیه 

سرمایه گذاری بیشتر در ملک اجاره ای بود!
اینکــه شــرکت های مســتقر در کارخانــه بــه طور 
مجزا هزینه های بالا و عجیبی بــرای محیط کاری 
خود کردند به سیاســت آنهــا مربوط اســت؛ کما 
اینکه این هزینه ها توســط ســایر اســتارتاپ های 
بزرگ کشور نیز در املاک استیجاری خود صورت 
می گیرد و همین فضاهای کاری جذاب نیز منجر 
به جذب بســیاری از نخبگان جوان شــده  است و 
عملاً این شــرکت ها منافع و ســود اصلی را از این 
طریق کســب کرده انــد. هر چنــد اغلب ســوله ها 
هزینه هــای زیرســاختی خــود را بــه نحــوی انجام 
دادند که پس از پایان مدت قــرارداد، تجهیزات را 
نیز ببرند و این موضوع همیشــه از ســوی مدیران 

آنها عنوان می شد.
در دو ســال اخیــر نیــز هــم آوا عمــلاً در مدیریــت 
کارخانــه نقشــی جــز اخــذ اجاره هــا نداشــت و 
سیاست ها عموماً از سمت پارک اعمال می شد. 
سیاست هایی نظیر برخوردهای عجیب حراست 
کارخانه با ایونت هــا و افراد در بــدو ورود و قوانینی 
نظیر محدودیت ساعت خروج که هیچ سنخیتی 

با فضای استارتاپی کشور نداشت.
اجاره اتاق ها و فضاها نیز بعضاً تا سالی چند نوبت 
افزایش داشــت به طوری که هــدف اصلی کاهش 
هزینه استقرار استارتاپ کوچک در سال های اولیه 
عملاً تامین نشــد و مبالــغ اجاره حتــی با بهترین 

نقاط اداری تهران برابری می کرد!
۱۰- جــدا از بحث جدی حــق مالکیت خصوصی 
و احتــرام بــه آن، خصوصــاً اینکه مالک شــرکتی 
سهامی عام است و نباید حق سهامداران پایمال 
شــود و بــا وجــود گذشــت ۸ مــاه از اتمــام قــرارداد 
اجاره، امیدوارم کارخانــه نــوآوری آزادی به عنوان 
نماد نوآوری کشــور و جایی که خاطره های زیادی 
ساخته، با رضایت مالک همچنان به فعالیت خود 
ادامه دهد و اکوسیســتم نــوآوری نیــز در آینده با 
اتخاذ برنامه و سیاست منسجم بتواند به صورت 

مستقل مسیرش را برود.

 سکانس اول: محمد دســتم را گرفته که به جایی 
نخورم. زیرزمین تاریک تاریک است و برای بار اول 
کوری را تجربه می کنم. زیر پاهای مان پر از خرده ریز است. 
بعضی های شان وقتی پایت را زمین می گذاری می شکنند 
و بعضی ها فقط خاک بلند می کنند. بالأخره نور موبایلش 
را روشــن می کند. به نظر می رســد به اندازه کافی از عنصر 
غافلگیــری بــرای مواجهه من بــا آن فضا اســتفاده کــرده و 
لذتش را برده. زیرزمین ســوله شــماره 4 کارخانه اما، جای 

اسرارآمیزی است؛ پر از خرده های تاریخ. 

 ســکانس دوم: فراخــوان جلســه 
داده اند. بخشــی از کارخانه بازسازی 
شده اســت. ســاختمان U شــکل آن جلو یک 
جور مقر فرماندهی است. از معمار و بنا تویش 
می آید و می رود تا کوفاندر و کافه دار. همه دارند 
بخشی از آرزوهای خوشگل آینده را می سازند. 
توی راه پله به دیالوگ ها گــوش که بدهی، همه 
دارند از روزگاری که عملیات بازسازی تمام شود 
حرف می زنند. می رسم به جلسه؛ مدیرعامل 
جدید آمده و همه تیم مدیریت کارخانه آینده 

نوآوری را جمع کرده و دارد با شور و هیجان روی شیشه با 4 
رنگ ماژیک چیــز می نویســد. ۱۲ رنگ از چیزی شــبیه به 
ماژیک هم روی میز جلویش ریخته و با همان ها توی دفتر 
و روی میــز و هرجایــی کــه ســفید مانــده باشــد، »نــوت« 
می نویســد. با خودت می گویی :»بابا نوآور« و می نشینی. 

هنوز سلام و احوالپرسی نکرده می پرسد: »تو اگه بودی، چه 
جوری از این کارخونه پول درمی آوردی؟« هنوز فکر نکرده و 
به شوخی می گویم: »کارواش می زدم«؛ در سطر بیست و 
یکم ســتون ســمت راســت با ماژیک نارنجی می نویســد: 
»کارواش«؛ بالای ستون را نگاه می کنم. به نارنجی نوشته: 

BM )بیزنس مدل(

 سکانس ســوم: توی راه پله جای سوزن انداختن 
نیســت. چند نفر نیروی خدماتی کت و شلواری 
روی دســت طرف هــای شــیرینی را از بیــن جمعیــت رد 
می کنند. بیرون ســالن اجتماعــات طبق عرف 
آن روزهای اکوسیستم )و شاید همچنان طبق 
عرف الان( همه در حال شبکه سازی و معاشرت 
هستند. از بالکن ســالن مجاور آمفی تئاتر که 
نگاه کنی همچنان کارگر و فرغون و کلاه ایمنی 
زرد می بینی. دو تا سوله اول البته مدتی است 
دارند با شمایل جدید کار می کنند. امروز، روز 
افتتــاح کارخانه اســت. هنــوز دنباله اســمش 
آزادی ندارد. ۳ بار قبل ایــن قرار بود افتتاحش 
کنند. هر بار نشــده بود. ســخنران اول پشــت 
تریبون می رود. فایل ارائه را که باز می کند، می گوید لوگوی 
شرکت من کو؟ توضیح می دهم که در تمام این مدت سعی 
کردیم برای کارخانه هویت مستقل بسازیم و اگر خاطرتان 
باشــد، قرار بــود نســبتش با شــرکت شــما را فریــاد نزنیم. 
همان طوری که فایل را بالا و پایین می کند می گوید: »پولش 

آری این چنین 
شد برادر

10 سکانس از کارخانه نوآوری  آزادی

ایمان جلیلی 
سردبیر استودیو راه کار

iman.jalili 
@gmail.com
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داستان اصلی
L E A D  S T O R Y

چه شــد که حوزه نــوآوری در آموزش را 
بــرای فعالیــت انتخــاب کردیــد و فکــر می کنیــد 
مهم ترین مســائلی که در سیستم آموزشی باید 

به آن توجه شود، چیست؟
با توجه بــه اینکــه علاقــه من حــوزه آی تی بــود، بــه دنبال 
این بودم که فناوری وارد سیســتم آموزشــی کشــور شود. 
سیستم آموزشــی کشــور ما یک بدنه ســنتی دارد که هر 

پدیده جدیدی مانند اینترنت، کامپیوتر، هوش مصنوعی، 
متاورس و ... را به عنوان یک مسئله منفی تلقی می کند. 
من قبول دارم که هر چیــز جدیدی وقتی به وجود می آید، 
مــردم  نســبت بــه آن گارد می گیرنــد و ایــن مختــص بــه 
سیســتم آموزشــی نیســت؛ این موضــوع حتــی در جایی 
مانند سیلیکون ولی هم وجود دارد، اما آنجا این مقاومت 
یک عامــل صددرصــدی نیســت. در سیســتم آموزشــی 

ایران و حتی سایر کشورهای دنیا به فناوری به عنوان یک 
عامــل بیگانه نــگاه می کننــد؛ وقتی یــک دانش آمــوز وارد 
کلاس می شــود، انــگار به ۱۰۰۰ ســال قبــل برگشــته و از او 
می خواهند که هر چه از فنــاوری دارد را باید بیرون کلاس 
بگذارد و فراموش کند. به همین دلیل به دانش آموز اجازه 
نمی دهند که گوشی همراه، ساعت هوشمند، تبلت و ... را 
با خود به کلاس بیاورد. من با این موضوع مخالف هستم.

تلاش برای نوآوری در 
سیستم آموزش کشور

 پلتفرمی برای کمک 
به موفقیت مدارس

»امیر گیلان پــور«، بنیان گذار »کلاســه«، 
پلتفرمــی دانش بنیــان در حــوزه آمــوزش 
اســت. کلاســه تــلاش می کنــد نیازهــا 
و مشــکلات سیســتم آموزشــی کشــور را 
بشناســد و محصولاتی بر آن اساس ارائه 
دهــد. گیلان پــور می گویــد کــه هدفــش از 
راه اندازی این پلتفرم، ارتقای سطح علمی 
و عملی مــدارس و مراکز آموزشــی اســت. 
در واقــع کلاســه یــک سیســتم و پلتفــرم 
مدیریــت آموزشــی اســت کــه به صــورت 
اختصاصی و یک پارچــه تمامی خدمات 
سیســتم مدیریتــی را بــه مدرســه ارائــه 

می دهد.
 گیلان پور در ۱۸ ســالگی خدمــات فناوری 
اطلاعات مختلفی را به مجموعه هــا ارائه 
می داد. به گفته خود او، اولین مشتری اش 
مدرسه ای بوده که در آن تحصیل می کرده 
اســت. او بــرای مدرســه اش یــک نرم افــزار 
ساخت که در ابتدا مشکلاتی داشت، اما 
کم کم باگ های آن را برطرف کرد و توانست 
آن نرم افــزار را در مــدارس دیگــر رشــت 
گســترش دهــد. او پــس از مدتــی متوجه 
شــد مدارس، آموزشــگاه ها و دانشــگاه ها 
به یــک سیســتم اختصاصی جامــع نیاز 
دارند. تحقیقات گســترده ای انجــام داد و 
از سیستم آموزشــی سوئیس الگوبرداری 
کرد و بــا ایجــاد تغییراتی، محصــول خود 
را منطبق با نیازهای کشــور به بازار عرضه 
داشــت. در واقع گیلان پور یک نقشــه راه 
ســاخت که هدفش ایجاد یک سیســتم 
جامــع و اختصاصی برای مراکز آموزشــی 
بــود. او قصــد داشــت هــر مرکز آموزشــی 
بتواند اطلاعات و برند خاص خود را داشته 
باشــد، تبلیغات انجــام دهــد، دانش آموز 
جذب کنــد، هزینه هایش را پاییــن بیاورد 
و کیفیــت آموزشــی خــود را بــالا ببــرد. در 
قالب پلتفرم کلاســه چندین محصول در 
راستای برطرف ساختن نیازهای آموزشی 
تولید شــده اســت. یکی از ایــن نرم افزارها 
»بی درنگ« نام داشــته و هــدف آن جذب 
مخاطــب )دانش آمــوز یــا دانشــجو( برای 
مراکــز آموزشــی و اطلاع رســانی در مــورد 
فعالیت های مدرســه به منطقــه فعالیت 
آن مدرســه بوده اســت. نرم افــزار دیگــر 
»خودسنج« است که اختلالات یادگیری 
را بررسی و تحلیل می کند. همچنین این 
نرم افزار هوش دانش آموزان و دانشجویان 
را آرشیو و تحلیل می کند و در اختیار اولیا و 

دانش آموزان قرار می دهد.

INTRODUCTIONمعرفی

هوش مصنوعی زمین بازی 
آموزش را تغییر می دهد

امیر گیلان پور، مدیرعامل شرکت دانش بنیان فناور از ضرورت ایجاد تحول در سیستم 
آموزشی با توجه به تغییرات جهان به واسطه فناوری می گوید

امروزه سرعت کم نظیر تغییرات در جهان با ظهور پدیده اینترنت و فناوری های دیجیتال، باعث ایجاد ابهامات زیادی درباره چگونگی آینده شده است. این روزها پیش بینی هایی می شنویم 
که تا پیش از این فقط در داستان ها و فیلم های علمی-تخیلی قابل مشاهده بودند. یکی از دغدغه هایی که در این میان ذهن بسیاری را درگیر کرده این است که در صورت فراگیر شدن 

فناوری هایی مانند هوش مصنوعی و متاورس باید چه مهارت هایی را فرا گرفت و چگونه خود را توانمند کرد. این موضوع فراتر از حوزه فردی می تواند یک دغدغه مهم برای سیستم های 
آموزشی کشورهای مختلف باشد. از گزاره های بدیهی در زمینه اهمیت آموزش این است که این حوزه یکی از مهم ترین زیرساخت های هر کشوری است که نیاز به سرمایه گذاری و برنامه ریزی 

بلندمدت دارد. اما آیا سیستم آموزش به شکل سنتی می تواند خود را با شرایط جدید وفق دهد و دانش آموزان را برای چنان آینده ای آماده و توانمند سازد. در گفت وگو با »امیر گیلان پور«، 
مدیرعامل شرکت دانش بنیان »فناور« و بنیان گذار »کلاسه« به این دغدغه و راه کارهایی که می توان برای آن در نظر گرفت، پرداخته ایم.  

I N T E R V I E W
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رمزارز
CRYPTOCURRENCY

توجه بیش از پیش 
سرمایه گذاران به بیت کوین

بیت کوین حداقل به 
صورت موقتی رشد 

خواهد کرد
صنــدوق قابــل معاملــه یــا »ای تــی اف« 
بیت کویــن توســط کمیســیون بــورس و 
اوراق بهادار آمریکا در مسیر تایید شدن 
اســت. »احســان طالبــی«، مدیرعامــل 
»ســرمایکس« اعتقــاد دارد بعــد از 
تأیید ای تــی اف بیت کویــن، بیت کوین به 
عنوان یک دارایی شــناخته خواهد شــد. 
همچنین او می گوید پس از تایید ای تی اف 
بیت کویــن، ســرمایه گذاران بیشــتری بــه 
این دارایی دیجیتال توجــه خواهند کرد.  
احســان مطلبی، مدیرعامل سرمایکس 
با اشــاره به اینکــه اولین تأثیــری که تأیید 
ای تــی اف بیت کویــن می توانــد روی ایــن 
کوین و به طور کلی بــازار رمزارزها داشــته 
باشــد، این اســت که بیت کوین می تواند 
به عنوان یــک دارایی، به صــورت جدی تر 
شــناخته شــود، ادامــه می دهــد: » دلیل 
این جدی تر شدن این است که با این کار، 
وارد بــازی دارایی هــای بــاارزش مثــل طلا، 
نفت، سهام و غیره می شــود و با توجه به 
عمق بازاری که بیت کوین دارد، این اتفاق 
خیلــی می تواند بــرای آن مؤثر باشــد.« او 
در مــورد تأثیر تأییــد ای تــی اف بیت کوین 
توضیــح می دهــد: »دارنــدگان ارزهــای 
دیجیتال و عمق بازار این دارایی ها نسبت 
به سایر دارایی ها در سراسر جهان، بسیار 
ناچیز اســت. با تأیید ای تی اف بیت کوین 
چیــزی کــه اتفــاق می افتــد این اســت که 
نظــر ســرمایه گذاران بیشــتر از گذشــته 
بــه ارز دیجیتــال جلــب می شــود. از ایــن 
رو، بیت کویــن وارد رقابــت اصلی با ســایر 
دارایی ها می شود و سرمایه گذاران متنوع 

به سمت آن می آیند.«

REVIEWبررسی

نظرسنجی از مدیرعاملان صرافی های رمزارز ایرانی 

تأیید ای تی اف بیت کوین چه 
تأثیری بر بازار خواهد داشت؟

ایــن روزهــا احتمــال تأییــد صنــدوق قابــل معاملــه یــا 
»ای تی اف« بیت کوین توســط کمیســیون بورس و اوراق 
بهادار آمریکا فضای بازار رمزارز را تحت تأثیر قرار داده و 
اخباری که در این زمینه به گوش می رسد، موجب رشد 

قیمت این رمزارز شده است.
از پذیرش ای تــی اف بیت کوین، همــواره به عنوان عاملی 
برای رشد چشمگیر این رمزارز یاد می شود. از سال ۲۰۱۳ 
تا ۲۰۲۲، کمیسیون بورس و اوراق بهادار آمریکا چندین 
درخواســت از ســوی شــرکت های بزرگ بــرای راه اندازی 
ای تی اف بیت کوین را رد کرده، اما اکنون به نظر می رسد 

که این انتظارها در حال پایان یافتن باشد.

تأثیر مثبت کوتا ه مدت
»احســان مهدی زاده«، مدیرعامل 
صرافــی والکس با اشــاره بــه اینکه 
اگر ای تی اف بیت کوین تأیید شــود 
در کوتاه مدت حتماً تأثیر مثبتی در 
زمینه قیمــت و حجم معاملات، چه در ســطح جهانی و 
چه در ایران خواهد داشت، توضیح می دهد: »زمانی که 
اعتماد در بازارهای ریســکی مانند بازار رمــزارز افزایش 

پیدا کند، نرخ نفوذ در میان جامعــه هم بالا می رود و در 
پی آن، امکان ســرمایه گذاری هم افزایش می یابد. رفتار 
کاربر ایرانی بــا رفتار کاربــران جهانی مطابقــت دارد و از 
این رو تأثیر مثبت تأیید ای تی اف بیت کوین در ایران نیز 

قابل مشاهده خواهد بود.«

افزایش اعتماد کاربران
»سامان بیرقی«، عضو هیئت رئیسه 
صرافــی اوام پی فینکس نظر خــود را 
در مــورد تأییــد ای تــی اف بیت کویــن 

اخباری مبنی بر تایید صنــدوق قابل معامله بیت کوین 
به گوش می خورد. »محمد یعقوبی«، مدیرعامل صرافی 
یوبیتکس می گوید که در صورت به سرانجام رسیدن این 
موضوع، پول های بزرگی وارد بازار بیت کوین خواهد شد. 
او همچنین در توضیح ای تی اف ها بیان می کند که آنها 

موارد متعددی از انواع دارایی هستند.  
محمــد یعقوبــی، مدیرعامــل صرافــی یوبیتکــس بــا 
خاطرنشــان کــردن اینکــه ای تی اف هــا، صندوق هــای 
سرمایه گذاری در بورس ها هستند عنوان می کند: »این 
صندوق هــای ســرمایه گذاری متشــکل از مــواردی مثل 
اوراق قرضه، کالا، ارز، طلا، نفت و موارد دیگر می توانند 

باشند. مزایای مهمی که ای تی اف ها دارند این است که 
شما با خرید یک واحد از این صندوق ها در چندین کالا 
و چندین شــرکت مختلف ســرمایه گذاری می کنید و از 

این رو کار خیلی ساده تر و راحت تر می شود.«
یعقوبــی در ادامــه در خصــوص ای تی اف ها در سراســر 
جهان می گوید: »اولین و شــاید معروف ترین ای تی اف، 
اس اندپــی 5۰۰ اســت کــه شــما بــا خریــد آن می توانید 
در 5۰۰ شــرکت ســرمایه گذاری کنیــد. حــدود ۳۰ ســال 
اســت کــه ای تی اف هــا در بازارهــای سراســر جهــان کار 
می کننــد و از روزی کــه عرضــه شــده اند، همــواره مــورد 
توجه قرار گرفته اند. اکنون مبلغ حــدود ۹ تریلیون دلار 

 ای تی اف و
اندازه بازار رمزارز

مدیرعامل صرافی 
یوبیتکس مطرح کرد
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این گونــه بیــان می کنــد: »بــه نظــر مــن تأییــد ای تــی اف 
بیت کویــن تأثیــر مثبتــی در پــی خواهــد داشــت. ایــن 
روزها شــاهد اتفاقات خوب برای بیت کوین هســتیم که 
در نتیجــه افزایش قیمــت آن را شــاهد خواهیم بــود. با 
توجه به پیشــتاز بودن فناوری، اتفاقی کــه در فیچرهای 
صرافی ها شاهد آن هستیم و همچنین امنیتی که برای 
کاربران ایجاد می شود، قطعاً فضا بازتر خواهد شد و در 

نتیجه میزان اعتماد کاربر نیز افزایش می یابد.«

ورود نهادهای نظارتی
»صالح خواجه دلویی«، مدیرعامل 
صرافــی هیتوبیت هــم در این مورد 
خاطرنشــان می کنــد: »اقــدام برای 
ای تی اف بیت کوین چند بعد دارد. 
یکی از ابعاد آن این اســت که کمیســیون بــورس و اوراق 
بهادار آمریــکا یــا نهادهای نظارتــی مالی به عنــوان یک 
کلاس دارایــی، بیت کویــن را می پذیرند و قوانیــن خود را 
بــرای ســرمایه گذاری قابــل نظــارت و دارای چهارچــوب 

مشخص می کنند.«
او ادامه می دهد: »زمانــی که ای تــی اف بیت کوین تأیید 
می شــود، از آنجا که ایــن موضوع تحت نظــارت خواهد 
بود و همچنیــن از آنجا کــه برترین مؤسســات مالی این 
کار را مدیریت می کنند، چند اتفاق خواهد افتاد. اولین 
مورد این است که طبیعتاً اســتقبال از رمزارزها را در پی 

خواهد داشت.
همچنیــن در کوتاه مــدت باعث رشــد بیت کوین خواهد 
شــد، امــا بخشــی از ایــن رشــد را بــازار در حــال حاضــر 
پیش خور کرده اســت؛ یعنی پیش از نهایی شدن تأیید 

ای تی اف بیت کوین، این رمزارز شــاهد رشــد 
بوده اســت. اما این موضوع باعث می شــود 
روشــی به وجــود بیاید که بــا تأییــد ای تی اف 
بیت کوین، شــاهد راه اندازی ای تی اف اتریوم 

نیز باشیم.«
مدیرعامــل صرافــی هیتوبیــت بــا اشــاره بــه 
اینکه همه این موارد کمــک می کند که افراد 
با ســطح ســرمایه های متنــوع بتواننــد از آن 
استفاده کنند، اضافه می کند: »تأثیر دیگری 
که به وجود می آورد این است که صرافی های 

متمرکــز بــه ســمت ارائــه خدمــات ای تــی اف برونــد و به 
پشتوانه این موضوع، این صرافی ها هم می توانند آن را 
ارائه دهند. بحث دیگری که مطرح می شــود این اســت 
کــه زمانــی کــه صحبــت از ای تی اف ها بــه میــان می آید، 
بازیگرانــی در حــال ورود بــه حــوزه رمــزارز هســتند کــه 
پیش از این در چنین فضایی نبودنــد. این اتفاق، حجم 
ســرمایه هایی را وارد بــازار می کنــد کــه می تواند بــا رویه 
صحیح خود اکوسیســتم رمزارزها را تحت الشــعاع قرار 
دهد. این سرمایه ها می تواند باعث راه اندازی پروژه های 

جدید دیگری نیز شود.«

 تــا پایــان ســال ای تــی اف 
بیت کوین تأیید می شود

»ســعید عبادتــی«، مدیرعامــل 
صرافی اکسبیتو با اشاره به اینکه 
هــر زمانی کــه بحــث داغ ای تی اف 
بیت کویــن شــکل می گیــرد، خــواه ناخــواه قیمــت آن 
رشــد می کنــد و کاربــران اقــدام بــه خریدوفــروش آن 
می کنند، توضیح می دهد: »از ایــن رو حجم معاملات 
صرافی های داخلــی و خارجــی هم زمان با هــم افزایش 
پیدا می کند. اگر ای تی اف بیت کوین تأیید شود، شاهد 
رشد آن خواهیم بود و این اتفاق در اواخر سال میلادی 
جاری خواهد افتاد. یکســری از مردم و ســرمایه گذاران 
بــه بیت کوین به عنــوان ابــزاری نــگاه می کنند کــه هنوز 
دارای ریســک بوده و ابزار پذیرش گســترده در جامعه 
را ندارد. اما چنین اخباری باعث می شــود یک حرکت 
اعتمادساز در بازار شکل بگیرد و خروجی آن، افزایش 
اعتماد مــردم برای پذیــرش بیت کویــن را در پی خواهد 

داشت.«

 پــس از تأییــد ای تــی اف 
بیت کوین آن را بفروشیم؟

»جمشید عباس پور«، مدیرعامل 
»اگــر  اســت:  معتقــد  کوینینــو 
ای تــی اف بیت کویــن تأییــد شــود 
و امــکان خریدوفــروش آن در بــازار ســهام فراهــم آیــد، 
در بلندمدت خبــر بســیار مهــم و تأثیرگذاری بــرای این 
رمــزارز خواهــد بــود. ایــن موضــوع قطعــاً به 
خریدوفــروش شــرکت های مالــی و حقوقــی 
کمک خواهد کرد. از طرف دیگــر، از آنجا که 
این شــرکت ها احراز هویت می شوند، میزان 
مالکیت بیت کوین توسط این شرکت ها نیز 

مشخص می شود.«
او در ادامــه توضیــح داد: »از ایــن رو 
نهنگ های بــازار مشــخص و رفتارهــای آنها 
قابــل پیش بینی تر می شــود. اما تأثیــر تأیید 
ای تی اف بیت کوین در کوتاه مدت را نمی توان 
با قطعیــت پیش بینی کرد. به نظر من ایــن اخبار قبل از 
اینکه ای تــی اف بیت کوین تأیید شــود، کار خود را انجام 
داده و بر بازار تأثیر گذاشــته اند. در روزهای اخیر شاهد 
رشــد قیمت بیت کوین بوده ایــم و روز تأیید شــدن الزاماً 
روز خوبــی بــرای خریــد و ســرمایه گذاری روی بیت کوین 
نمی تواند باشد. حتی می توان این زمان را فرصت خوبی 
برای فروش در نظر گرفــت. از طرفی من فکر نمی کنم که 
این موضوع تأثیر چندانی روی اعتماد مردم و افرادی که 

تاکنون وارد این بازار نشده اند، داشته باشد.«

ســرمایه گذاری در ای تی اف ها انجام شده و این مبلغ به 
تنهایــی می تواند نشــان دهد که ایــن فضا تا چــه اندازه 
محبوب اســت.« یعقوبی در مورد میزان اهمیت تأیید 
ای تــی اف بیت کویــن توضیــح می دهــد: »در واقــع اگــر 
ای تی اف بیت کوین تأیید شود، پول های بزرگی وارد این 
بــازار می شــود. پذیــرش ای تــی اف بیت کوین، رســمیت 
بخشــیدن به فناوری بیت کوین اســت؛ این موضوع به 
معنای کاهش سیاســت های ضد بیت کوینی در دنیا و 
ورود موج جدیدی از سرمایه گذاران به این فناوری است. 
به دنبال این اتفاق، توســعه ســریع تر و بزرگ تر فناوری 

بیت کوین را شاهد خواهیم بود.«
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